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glasilo KRI za slovensko narodno manjšino

"...

Sklepi konferenc 
slovenskih komunistov

V nedeljo sta se vršili napovedani konferenci slovenskih komu
nistov. Tovariši iz Tržaškega ozemlja so imeli svojo konferenco v Tr
stu, tovariši iz Goriške pa v Doberdobu. Obe konferenci sta bili zelo 
dobro obiskani in vsestransko uspešni.

Tržaška federacija je po konferenci objavila sporočilo, ki ga ob
javljamo, goriška federacija pa bo sporočilo objavila v prihodnjih 
dneh in ga bomo objavili prihodnjič.

Sporočilo tržaške federacije se glasi:
V nedeljo, 17 februarja, je 

bila na sedežu Avtonomne tr
žaške federacije KPI pokrajin
ska konferenca slovenskih ko
munistov. Konferenci so pri
sostvovali tudi poslanec Vida- 
li, sekretar federacije Paolo 
Sema in predstavnik tajništva 
Deželnega komiteja KPI Colli.

Po uvodnem referatu o te
mi : «KPI za uveljavitev in raz
voj slovenske skupnosti v de
želi», ki ga je podala Marija 
Bernetič, se je razvila plodna 
diskusija o najvažnejših vpra
šanjih slovenske narodne manj
šine v deželi.

Predvsem je bila poudarje
na potreba po enotni obliki re
ševanja slovenskega manjšin
skega vprašanja, pri čemer se 
bo treba odločno boriti proti 
vsem poskusom, delitve sloven
ske manjšine v tri skupine.

Politična akcija KPI je u- 
smerjena k enotnemu cilju : 
da se uveljavi popolna enako
pravnost Slovencev kot polno
pravnih državljanov na vseh 
Področjih političnega, gospo
darskega, socialnega in kultur
nega življenja.

Udeleženci konference so s 
Posebnim zadovoljstvom spre
jeli v vednost, da bo na bliž
njih parlamentarnih volitvah 
kandidiral na listi KPI tudi 
pripadnik slovenske manjšine.

Poudarjeno je bilo, da ima 
slovenski kandidat možnost 
biti izvoljen v eno izmed zbor
nic parlamenta samo na listi 
KPI, da pa je na uresničitev 
tega cilja nujno potrebno, da

LKinCA

glasvsi Slovenci oddajo svoj 
listi KPI.

Prav tako je bilo poudarje
no, da bodo delmokristjani 
nedvomno skušali preprečiti 
izvolitev slovenskega pred
stavnika ter da se je treba 
zavedati dejstva, da so prav 
oni, ki so že toliko let na obla
sti v državi, v prvi vrsti krivi, 
da slovenska manjšina ne uži
va pravic, ki ji pripradajo.

Konferenca se je zaključila 
s sklepon, da se bodo komuni
sti z vsemi silami zavzemali za 
uresničitev tega programa.

(Nadaljevanje na 2. strani)

Konferenca 
v Čedadu

V nedeljo 17. t.m. je bila v Če
dadu konferenca komunistov iz 
okraja Čedad in iz Nadiških dolin.

Po referatu tov. Venirja se je 
razvila živahna diskusija, v katero 
je poseglo več tovarišev. Posebno 
zanimiv govor je imel tov. Izidor 
Predan, predstavnik slovenskih 
komunistov iz Nadiških dolin. Ta 
je dokumentiral položaj, ki vlada 
v Benečiji. Med drugim je pove
dal, da se je v povojnih letih izse
lilo iz Benečije nad šest tisoč Slo
vencev in da je v tem času umrlo 
v borbi za vsakdanji kruh v tujini 
nad 120 delavcev. Govornik je na
kazal potrebe tega področja in po
goje za premostitev sedanje go
spodarske krize.

Ob zaključku konference je bil 
izvoljen conski komite KPI. V tem 
komiteju je 10 tovarišev, med nji

mi so tudi tov. Izidor Predan, uči- 
tel Pavel Petričič in arhitekt Pa
vel Manzini in Nadiških dolin.

i mm 1
Zn poslansko zbornico:

1. Vittorio Vidali
2. Marija Bernetič
3. Pino Burlo
4. Giuseppe Rogassi

Za senat:
1. volivno okrožje:

Arturo Calabria
2. volivno okrožje:

Vittorio Vidali

Tretja parlamentarna zakonodaj
na doba, ki se je začela po volitvah 
1. 1958, je za nami. Vrata poslan
ske zbornice in senata so se zaprla. 
Volivna kampanja za obnovitev 
parlamenta se je že začela in se bo 
zaključila z volitvami 28. aprila.

S kakšnim obračunom se lahko 
izkaže ta zakonodajna doba? Ozi
roma, kako se je to obdobje parla
mentarne dejavnosti zaključilo? 
Odgovor na obe vprašanji bi bil 
predolg, zakaj med to zakonodajno 
dobo — še pred ustanovitvijo vla
de levega centra — je prišlo do se
stave tudi tiste vlade, ki ji je na
čeloval Tambroni in ki je za itali
jansko demokracijo predstavljala 
največjo nevarnost. To demokraci
jo sta rešila samo enotna akcija 
vseh ljudskih množic in pa obnov
ljeno gibanje odporništva, ki je 
svoj vrhunec doseglo s protifašisti
čno vstajo julija 1. 1960. Krščanska 
demokracija se tega danes_ ne spo
minja rada, kakor se tudi ne spo
minja rada svojih zvez z monarhi
sti in fašisti, toda vse to vendarle 
sodi v njeno dediščino. Tretja za
konodajna doba bo v zgodovini o- 
stala zapisana kot nekaj, kar po
meni začetek in formulo politike 
levega centra. Začnimo, torej, s 
tem izhodiščem.

že v začetku treba poudariti, da 
se pretekla zakonodajna doba kon
čuje s polomom levega centra, z 
odpovedjo od strani Krščanske de
mokracije programu levega centra, 
s popuščanjem socialdemokratov, 
republikancev in celo same PSI 
Krščanski demokraciji, ki odkrito 
kaže svoja «centristična» nagnenja, 
njeni voditelji pa odkrito dokazu
jejo pomanjkanje sleherne volje, 
da bi se zavzeli za uresničitev neke 
dejanske obnovitvene politike.

V pogledu zunanje politike, vla
da levega centra ne samo da ni po
kazala nobene samostojne pobude 
v prid miroljubne koeksistence in 
širšega mednarodnega sodelovanja, 
marveč je, nasprotno, pristala na 
atomsko oborožitev v okviru NATO, 
pristala je nadalje na «moderniza

cijo» raketnega orožja in na tuja 
oporišča. Spričo tega je na račun 
vladnih stališč potrebno izreči o- 
stro kritiko, v cilju, da se okrepi 
in pospeši borba za novo zunanjo 
politiko, za nevtralnost in neanga- 
žiranost, začenši z odpravo vseh 
tujih oporišč in raketnih vzletišč, 
bodisi na kopnem, v pristaniščih 
in na morju.

Kar se tiče notranje politike je 
vlada levega centra še enkrat okr
nila republiško ustavo. Preprečila 
je izglasovanje zakona o ustanovit
vi dežel z navadnim statutom in 
zatajila svojčas sprejete obveznosti 
na agrarnem področju ter odpravo 
spolovinarstva. Očiten je tudi polom 
levega centra na področju šolske 
politike, kjer je samo vprašanje, 
potem ko je prišlo do nesprejemlji
vega kompromisa o enotni srednji 
šoli, danes še bolj zamotano kot 
prej.

Objavljamo na tem mestu sicer 
nepopolen seznam zakonov, katerih 
izglasovanje je vladna večina pre
prečila ob samem zaključku zako
nodajne dobe. Gre za: reformo po
krajinskega in občinskega zakona; 
spremembo zakona o javni varnosti 
(izdanega v času fašizma in danes 
povsem nasprotnega ustavi); iz
glasovanje zakona o svobodnih na
jemninah in ureditvi sodnih stano
vanjskih izgonov; izglasovanje šte
vilnih ukrepov s področja dela in 
pomoči (sistem socialnega varstva, 
upravičene razloge v primeru od
pustov, pravično in pravilno vred
notenje dela kmečkih žena, do
smrtno podporo starim osebam brez 
pokojnine); izvleček zakona o 
zdravnikih v bolnišnicah; nov pra
vni položaj šolnikov; izglasovanje 
ukrepov v prid otrok, začenši z za
konom o državnih otroških vrtcih 
in ustanovitvi državnih otroških 
jasli.

Vrhu tega je vlada levega cen
tra prav zadnje dni pred koncem 
zakonodajne dobe odrekla sleher
no pomoč kmetom, ki so utrpeli 
škodo zaradi mraza, kakor je tudi 
zavrnila vse predloge Komunistične 

(Nadaljevanje na 4. strani)

Predsedstvo konference v Doberdobu

Za enotnost mednarodnega 
komunističnega gibanja

Vprašanje odnosov z jugoslovanskimi komunisti

MOSKOVSKA «PRAVDA» 
se je ponovno zavzela za ure
ditev obstoječih nesoglasij v 
mednarodnem komunističnem 
in delavskem gibanju. V član
ku pod naslovom «Za marksi
stično - leninistično enotnost 
komunističnih in socialistič
nih partij», ki je bil objavljen 
v nedeljski številki, razpravlja 
o nekaterih načelnih vpraša
njih komunističnega in delav
skega gibanja ter poudarja, 
da sta enotnost partij in enot
nost držav svetovne sociali
stične skupnosti danes potreb- 
nejši kot kdaj koli, saj mora 
socializem pokazati svojo pre
moč nad kapitalizmom. List 
poudarja tudi, da boj za ureni- 
čenje socialistične revolucije 
in za zgraditev socializma do
pušča različne načine izvaja
nja revolucije in tudi različna 
stališča partij glede nekate
rih vprašanj. List nadalje po
udarja, da ni mogoče spregle
dati dejstva, da so nekatere 
države začele prehod k socia
lizmu na različnih ravneh e- 
konomskega, političnega in 
kulturnega razvoja in da so 
danes v različnih fazah boja 
za socializem in komunizem. 
Vsaka država ima svoje kon
kretne izkušnje na področjih 
mednarodnih odnosov. Njiho
va odgovornost za rešitev teh 
in drugih problemov ni po
vsem enaka. In nedvomno bo
do številni narodi Evrope, A-

zije in drugih kontinentov, ta
ko poudarja «Pravda», stopa
joč na pot prehoda k socia
lizmu, vnesli mnogo svojega 
v urejanje vprašanj glede gra
ditve socializma. Toda nalo
ga je v tem, da se kljub obsto
ječim razlikam zagotovi e- 
notno lotevanje reševanja o- 
snovnih vprašanj v boju za 
zmago miru in socializma v 
svetu. Polemiko, ki so v zad
njem času pojavile v medna
rodnem komunističnem giba
nju v zvezi z nekaterimi vpra
šanji sodobnega sveta, mora 
prevladati izmenjava prijatelj
skih izmenjav stališč. Sovjet
ska partija se zavzema za od
pravo obstoječih nesoglasij in 
je za aktivno delo za njih pre
magovanje.

Prvi sekretar CK KP SZ Ni- 
kita Hruščov je na kongresu 
Enotne socialistične partije 
Nemčije predlagal prenehanje 
polemike. O tem predlogu je 
poročalo tudi glasilo KP Ki
tajske. Toda odgovor so 
spremljale neutemeljene in 
ostre kritike predstavnikov 
komunističnih in delavskih 
partij, ki so nastopili na kon
gresu Enotne socialistične 
partije Nemčije,

Ko ugotavlja, da težav, ki 
so se pokazale v komunistič
nem gibanju, ni mogoče pri
pisati posledicam izboljšanih 
odnosov Jugoslavije s socia
lističnim državami in ZKJ z

mednarodnim delavskim giba
njem, nadaljuje «Pravda» ta
kole: «Vprašanje odnosov z 
Jugoslavijo je resno in načel
no vprašanje. V bistvu je to 
vprašanje linije v odnosih 
med komunističnimi partij» 
mi socialističnih držav in na
čela v odnosih med temi dr
žavami». Ukrepi sovjetske 
partije in vlade v zvezi z Ju
goslavijo, so docela v skladu 
s potrebami po strnjevanju 
sil miru in socializma.

Članek, ki nadrobneje opi
suje historiat odnosov med 
KP SZ in ZKJ, navaja, da še 
zmeraj obstajajo med KP SZ 
in ZKJ nesoglasja, kar zade
va nekatera ideološka vpra- 
šanja. Toda, nadaljuje članek, 
mogoče se je samo čuditi, da 
je slišati glasove, češ da so 
baje v Jugoslaviji restavrirali 
kapitalizem in da je treba iz
občiti jugoslovanske voditelje.

V tem delu članka obravna
va «Pravda» tudi državne od
nose z Jugoslavijo in piše, da 
so glede glavnih mednarodnih 
vprašanj: vojne in miru, mi
roljubne koeksistence, razoro
žitve, odprave kolonializma, 
nemškega vprašanja in vrste 
drugih vprašanj stališča Jugo- 
slavije identična ali podobna 
s stališči SZ in drugih socia
lističnih držav. Sovjetski ča
sopis prav tako piše o pri
zadevanju za krepitev eko
nomskih, političnih in kultur
nih zvez med Jugoslavijo in 
socialističnimi državami.
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1 POLITIKA I
$ CK KPSZ je objavil sporo- > 
o čilo, s katerim ostro obsoja S 
j preganjanje in aretacije ko- o
S------ -- "------ X1■
g . I
2 no, da preganjanje komuni- o
j s tov, je v popolnem naspro- 2 
5 tju s proklamirano politiko 5 
- nacionalne enotnosti, demo- £

kracije in družbene pravič- «

munistov v Iraku. V sporoči- Š
lu je med drugim poudarje- 9

8
S nosti. Zato so komunisti Sov- g

2

jetske zveze in sovjetski na- > 
rodi sploh globoko zaskrblje- ? 
ni za usodo iraškega naroda g 
in vznemirjeni zaradi položa- K 
ja, ki je nastal v Iraku ter c 
skupno z vso demokratično y 
javnostjo protestirajo zaradi g 
neopravičljivih in množičnih 
represalij v Iraku.

-¥•
* BOLGARIJA je v okviru 
$ tehnične pomoči deželam v i 
é razvoju poslala v Tunizijo, £ 
g Irak, Sudan, Mali, Gvinejo in z 
g na Kubo ogrog tisoč tehnikov g 
5 in drugih strokovnjakov. V 3 
g Alžiriji dela okrog 400 bolgar- ? 
>■ skih zdravnikov in bolniča- g 
J rjev. S Kubo je Bolgarija >
j sklenila pogodbo, po kateri 5

bo v celoti opremila enajst £ 
industrijskih podjetij in sicer 
sedem podjetij za konservira- 
nje rib, dve hladilnici, tovar
no transformatorjev in tovar
no za pridobivanje kalcijeve
ga karbida. Prav tako je Bol
garija sklenila pogodbo z In
dijo, kateri bo dobavila opre
mo za tovarno električnih
števcev, elektromotorjev in
elektroporcelana, Združeni a- 
rabski republiki pa bo Bolga
rija dobavila opremo za izde
lovanje tovarne za pridelova
nje kalcijevega karbida.

V PARIZU bo prihodnjega 
marca mednarodna konferen
ca za amnistijo političnih jet
nikov in beguncev ter za spo
štovanje človeških pravic v s 
Grčiji. V sporočilu, ki ga je S 
za tisk izdal mednarodni pri- 5
pravljavni odbor, je med dru- z
gim rečeno, da je treba nare- 

5 diti konec nečloveškemu ra-
2 vnanju s stotinami članov gr- 
5 škega odporniškega gibanja, 
9 ki so 14 let po koncu drža- 
= vljanske vojne, v zaporih in
3 koncentracijskih taboriščih, 
2 odnosno v emigraciji.
5 *
* Tudi beograjska «BORBA»

je obsodila ravnanje nove ira-
< ške vlade. List poudari j a, da 
E jugoslovanska javnost z zaskr- 
^ bljenostjo spremlja vesti oz

<
<

1
fi

2
3

preganjanju komunistov in 
naprednih ljudi, kar je v na
sprotju tudi z izjavo, ki jo je 
dal po strmoglavljenju prejš
njega režima novi ministrski 
predsednik. Jugoslovanski po
litični krogi sodijo, tako na
dalje poudarja «Borba», da

5j dogodki v Iraku lahko ovira
jo napovedano konstruktivno 
politiko in ustalitev notranjih 
razmer v. državi ter na Sred
njem Vzhodu sploh. Na kon
cu «Borba» opozarja: Ne sme 
se namreč pozabiti na dejstvo, 
da nemirne dogodke v Iraku 

i utegnejo izkoristiti reakcio- 
o narni krogi ter vsiliti nazad-
- njaške in kontrarevolucionar-i ne cilje. Ti dogodki lahko o- 
~ mogočijo tudi poživitev akcij 

neòkolonialnih sil, čigar ma
nevri in prisotnost se opaža
jo tako v Iraku kot na osta
lem področju Srednjega Vzho
da.

*
SINDIKAT ameriških pri- 

5 staniških delavcev, ki je znan 
S po svojem negativnem stali- 
§ šču do socialističnih držav je 
J posegel V probleme, ki se ti- 
3 čejo zunanje politike ZDA. 
S Izjavil je, da pripravlja bojkot
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Konferenci slovenskih komunistov v Trstu in v Doberdobu

Referat
tov. Bernetičeve

“ tudi proti jugoslovanskim la-
o djam, če ne bodo nehale pluli 
z na Kubo.
fiVd-NNOe*NmiM'VAVIS¥VM-V9VM-VA>lS

že poudarjeno, po krivdi demokri
stjanov in njihovih priveskov.

(Nadaljevanje s I. strani)
Iz poročila, ki ga je podala tov. 

Marina, povzemamo naslednje: 
Konferenca slovenskih komuni

stov ima namen, da temeljito pro
uči položaj, ki je nastal v zvezi z 
ustanovitvijo avtonomne dežele. Gre 
za učinkovitejše delovanje v okviru 
dežele, delovanje za dosego popol
ne enakopravnosti Slovencev na 
vseh področjih političnega, gospo
darskega, socialnega in kulturnega 
življenja. V tem je zapopadena vsa 
problematika slovenske narodne 
manjšine. V geslu konference, ki 
se glasi : «KPl za svobodno uveljav
ljanje in za razvoj slovenske skupno
sti v deželi», je zapopadeno isto kar 
je rečeno v dokumentu, ki ga je vod
stvo KPI objavilo že leta 1961 in ki 
načelno postavlja ter konkretno ob
ravnava vprašanja slovenske na
rodne skupnosti v okviru italijan
ske države, ter podaja smernice za 
borbo komunistov, tako Slovencev 
kot Italijanov, za uresničitev teh 
načel.

Po teh uvodnih mislih je govor
nica poudarila, da so se z odobritvi
jo ustavnega zakona, ki ustanavlja 
deželo s posebnim statutom, ustva
rili objektivni pogoji za sodobnejše 
obravnavanje in za izvajanje poli
tike s konkretnim delovanjem, iz
hajajoč iz smernic, ki izhajajo iz 
prej omenjenega dokumenta vod
stva KPI, kakor tudi iz sklepov X. 
kongresa KPI.

Četudi ustanovitev avtonomne de
žele s posebnim statutom, tako je 
podčrtala govornica, predstavlja ko
rak naprej v boju" za demokracijo 
in uresničitev pridobitev delovnega 
ljudstva ter proti nazadnjaškim in 
šovinističnim silam, je treba prizna
ti, da ustavni zakon ne zadovoljuje 
in ne rešuje problemov, ki jih po
stavljajo ljudske množice in še po
sebej delovne množice naše dežele. 
Prav tako se omenjeni zakon zelo 
omejuje ko na splošno navaja pra
vice manjšin, ki prebivajo v deželi.

Poslanci KPI so med razpravo o 
novem zakonu predložili dodatne 
člene in popravke zakonskega na
črta, ki pa so jih stranke levega 
centra in predvsem Krščanska de
mokracija v celoti zavrnile. In ker 
je 3. člen deželnega zakona, ki se 
tiče etnične manjšine, zelo pomanj
kljiv, so komunistični poslanci gla
sovali proti njemu. Ta člen namreč 
ne upošteva demokratičnih načel in 
niti narodnostnih pravic slovenske 
manjšine, saj te niti z imenom ne 
navaja, saj se glasi : «V deželi se 
priznava enakost pravic in ravna
nja vsem državljanom, naj pripa
dajo kateri koli jezikovni skupini ; 
njihove narodne in kulturne značil
nosti so zaščitene».

Potek razprav o ustavnem zako
nu ter borba, v rimskem parla
mentu so konkretno dokazale, da 
se razen KPI, nobena druga poli
tična stranka ne zavzema za načel
na stališča ter za priznanje popol
ne enakopravnosti slovenski narod
ni manjšini.

Načelnost stališča, ki ga zavze
ma KPI glede narodnostnega vpra
šanje slovenske manjšine, ki prebi
va v okviru italijanske države, je v 
tem, da se obstoj in razvoj sloven
ske manjšine vključuje v splošen 
okvir borbe za svobodo in demo
kracijo v Italiji. Iz tega izhaja, da 
se enakopravnost Slovencev ne mo
re doseči ločeno, temveč v okvi
ru borbe za spoštovanje vseh dolo
čil italijanske republiške ustave. Ta 
določila namreč predvidevajo popol
no enakopravnost narodnih manj
šin. Ustavni zakon o deželi s po
sebnim statutom bi bil lahko v ve
liki meri pospešil uresničitev teh 
določil. Toda dotegani-prišlo, kot

Slovenska manjšina v Italiji je 
še vedno deljena na tri kategorije. 
Za tržaške Slovence so predvidene 
pravice, ki jih jamči londonski spo
razum — ki pa so še vedno v glav
nem le pravice na papirju — za 
Slovence na Goriškem naj bi ve
ljala določila, ki izhajajo iz repu
bliške ustave, za Slovence v vi
demski pokrajini pa niti te pravice 
ne veljajo.

KD vodi
raznarodovalno
politiko

Krščanska demokracija vodi raz
narodovalno politiko, tako je nada
lje poudarila govornica, in v tem 
jo podpirajo stranke, ki z njo so
delujejo v vladi. Zato je tem ve
čja naloga komunistov, da se bo
rijo za priznanje načel, za razvoj 
slovenske skupnosti v vseh treh-po
krajinah naše dežele. Poglavitna te
ža te borbe pada, seveda, prav na 
komuniste na Tržaškem ozemlju.

Naša borba mora težiti za tem, 
da odstranimo sleherno oviro, ki 
omejuje razvoj na katerem koli 
področju političnega, gospodarske
ga, socialnega in kulturnega življe
nja. Z borbo moramo zagotoviti per
spektivo razvoja celotni manjšini. 
Ko govorimo o razvoju celotne 
manjšine pa moramo podčrtati, da 
se ta razvoj ne sme omejevati na 
ozek krog, temveč mora prodreti v 
široke kroge vseh slojev s perspekti
vo svobodne uveljavitve slovenske 
manjšine, v okviru italijanske de
mokratične države. Z odločnostjo 
moramo zavrniti politiko, ki jo iz
vaja Krščanska demokracija in 
stranke, ki jo podpirajo, katere za

virajo razvoj slovenske skupnosti s 
ciljem, da bo ta prej ali slej izgi
nila kot narodna skupnost in se 
asimilirala.

Jasno je, da je za uresničitev teh 
ciljev, da je za zagotovitev vse
stranskega razvoja slovenske na
rodne skupnosti v italijanski drža
vi, nujno potrebna enotna borba 
vseh demokratičnih sil. Pri tem je 
nujno potrebno, da se ustvari v vr
stah Slovencev najširša enotnost. 
Ta enotnost se lahko izraža v naj
različnejših oblikah. Prav tako pa 
je potrebna podpora italijanskih 
demokratičnih množic, katere la
hko postanejo odločilen činitelj v 
tej borbi.

Pred nas se konkretno postavlja 
vprašanje : kako ustvariti široko e- 
notnost vseh delovnih in demokra
tičnih sil na slovenskem področju 
in kako doseči to, da se to vpra
šanje ne bo zapiralo v ozek krog 
in samo vase. Pri reševanju tega 
problema ne smemo iskati izgovorov 
o objektivnih ali subjektivnih fak
torjih. Pogledati moramo, kakšne 
so stvarne možnosti, da se na slo
venskem področju ustvari široka 
demokratična in delavska enotnost. 
Pri tem je zlasti nujno, da pozna
mo kakšna je usmeritev slovenskih 
množic in kakšna je usmeritev raz
nih slovenskih političnih skupin. To 
slednje nam je več ali manj zna
no. Vendar pa bi bilo zgrešeno, ako 
ne hi analizirali tudi tega vprašanja, 
ne bi pregledali odnosov sil, če 
ne bi temeljito proučili vseh poli
tičnih odtenkosti, ki obstajajo pri 
posameznih političnih skupinah. Vse 
to nam more dati možnost, da na
pravimo pravilno politično oceno 
stvarnega položaja.

Govornica se je zatem dotaknila 
vprašanja, ki je v zvezi z razpu
stom Neodvisne socialistične zveze 
v Trstu. Poudarila je, da se je po-

ooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooo

Obisk mladinske delegacije 
iz hrvaške Istre

Obisk delegacije v mladinskem krožku pri Sv. Ani v Trstu

Pretekli teden je bila v naši de
želi delegacija Z vese mladine Hr- 
vatske. Delegacija je s tem vrnila 
obisk, ki ga je opravila delegacija 
ZKMI dežele Furlanija-Julijska 
krajina v decembru na Reki in v 
Puli.

Delegacija Zveze mladine Hrvat- 
ske je prišla v Videm 15. feb. zju
traj in je ostala ves dan gost fur
lanske federacije. S predstavniki 
furlanske federacije so se razgova
riali o agrarnih problemih, o delu 
ZKMI med mladino na vasi in o 
splošnih problemih mladine.

Naslednji dan je delegacija bila 
gost goriške federacije. Gostje so 
obiskali Kmetijsko zadrugo v Ron- 
kih, pristanišče v Tržiču, šole v 
Fulianu. Tu je goste sprejel tudi

litični položaj v prečejšnji meri 
spremenil po razpustu NSZ ter da 
se je večina aktivnega članstva 
Zveze vpisala v PSI, zaradi česal 
je PSI v Trstu postala stranka Ita
lijanov in Slovencev.

V nadaljevanju svojega poročila 
se je tov. Marina dotaknila vpra
šanj odnosov med KPI in PSI v 
Trstu. Dejala je, da so ti odnosi 
na vrhu normalni ; postavila pa je v: 
vprašanje : Ali je to dovolj ? In od- v 
govor na to prašanje je: Ne, to ni je
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dovolj.
Mi trdimo, da to ni dovolj. Po

trebno bi bilo, da bi se ustvarili 
dobri odnosi tudi na bazi, med na
šimi in socialističnimi sekcijami. 
To pa se ne doseže samo s pogaja
nji temveč predvsem s skupnimi ak
cijami. Toda avtonomistični- struja 
te stranke ne kaže prave volje za so
delovanje ter je naklonjena politiki! 
vlade levega centra. Krščanska de
mokracija si na razne načine pri
zadeva, da bi razbila delavski raz
red in tako ošibila njegovo moč, 
kar bi bilo v korist velikih mono
polov.

Na slovenskem področju je mij 
nulo leto prišlo do političnih spre 
memb. Ustanovljen je bil blok slo
venskih skupin, ki nastopajo pod | 
imenom Skupne slovenske liste. Ta 
blok je pod vplivom nazadnjaške •
klerikalne skupine, ki je tesno PO’,;

imivezana s političnimi in ideološkimi 
stališči Krščanske demokracije. Zaj 
to se postavlja vprašanje : Ali bod<f 
napredno usmerjeni krščanski s<* 
cialci lahko zagovarjali in odobra-| 
vali politiko, ki ne koristi slovenj 
ski skupnosti? Biti zaveznik Krščan
ske demokracije in postavljati sf 
na protikomunistična stališča pc 
meni zavzemati stališča proti enot- u 
nosti vseh Slovencev. To pa ovira sl 
enotnost narodne manjšine ter vodi; d

strankarsko raZ'v pogubonosno 
cepljenost.

Naš cilj pa je, tako je v nada 
1 jevanju svojega referata poudari 
la tov. Bcrnetičeva : obramba in za 
ščita narodnostnih pravic slovenski 
skupnosti ; združitev slovenskih pr» 
svetnih društev na novi osnovi 
ustvaritev sodelovanja na osnovi na 
prednega programa ; odprava starik 
predsodkov, ki zavirajo združeva 
nje. Današnje sodelovanje v neka 
terih množičnih organizacijah pa 
trjuje, da je vso to izvedljivo. Tc 
potrjuje tudi obstoječe sodelovanj

I
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raznih političnih skupin v podeželi 
skih občinskih upravah.

Diskusija ij

Po uvodnem referatu se je ra* 
vila plodna diskusija, v katero S* 
posegli razni tovariši.

Tov. Dol fi Wilhelm z Opčin jj i
r

župan in se z njimi razgovarjal o 
delovanju občinske uprave. Tu se 
je delegacija seznala s problemi 
šolstva, posebno osnovnega ; nada
lje so se delegati pogovarjali o 
vprašanjih pomorskega prometa in 
o zadružništvu. Tudi splošni pro
blemi niso izostali.

V nedeljo je delegacija bila v 
Trstu kjer se je sezn; 11 z našo po
litiko do slovenske manjšine ; gla
vni del pogovorov je potekal v tem 
srni- i. Tu je bilo tudi govora o 
sodelovanju med dvema organiza
cijama, o sodelovanju ki ima za 
cilj boljše poznavanje stvarnosti 
obeh dežel. Do tega naj bi prišlo 
z nadaljnjo izmenjavo obiskov. 
Pogovori so potekali v prisrčnem 
ozračju, ►'•"£. -- -■

govoril predvsem o partijskih org 
nizacijah na podeželju. Poudaril j1 
da je potrebno te organizacije P* j 
mladiti, okrepiti vrste aktiviste' 
razširiti mrežo širitcljev «Dela». Z 
vse to, tako je poudaril govorni* 
obstajajo stvarne možnosti.

Tov. Markovič iz Nabrežine i 
obravnaval probleme, ki se ti če j1 
ljudsko prosvetnega delovanja 
vasi. in v mestu. Poudaril je, da ) 
nujno, da naši tovariši obiskuje! 
kulturne prireditve. Prav tako i 
poudarjal kako velik pomen W 
tisk. Pravilno je, da Slovenci 
rejo razne liste, toda potrebno i' 
da sc mreža naročnikov «Dela» - 
bolj razširi.

Tov. Kranjec iz. Podlonjerja 
prav tako poudarjal, kako nuj'1 
potrebno je poživiti ljudsko-kuHu 
no dejavnost, ki je v zadnjih le*1 
precej upadla. Prav tako j c pou1*' 
r j a 1 potrebo po širjenju «Dela». 5 
riti «Delo» ni težko, je dejal, sa'1'

(Jibne'd na 4. strani)
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Heroji
Letos poteče šestdesetletnica roj

stva češkega narodnega heroja Ju
lija Fučika (23. februarja 1903) in 
dvajsetletnica njegove mučeniške 
smrti (8. septembra 1943).

Lik Julija Fučika, njegovo živ
ljenje in njegova antifašistična 
horba so, kljub temu, da je mini
lo že toliko časa od usmrtitve, o- 
stali živi. Njegove poslednje bese
de Zapiskov izpod vešal «Ljudje, 
ljubil sem vas, bdite!» so še da
nes tako žive kot so bile tedaj, ko 

. jih je zapisal. Te Zapiske danes 
os>j poznajo stotine milijonov ljudi 
je vsega sveta, saj so doslej izšli že 

od- v 190 izdajah in v najrazličnejših 
ni| jezikih. Samo v Sovjetski zvezi so 

ti Zapiski izšli v 35 jezikih.
Kljub temu, da je to delo po- 

. stalo tako znano po vsem svetu, 
na'! jc vendar šele pred nedavnim bilo 
mi.
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P0';
iot- Ugotovljeno, da je naslov : Zapi- 
irai -ski izpod vešal samo simboličen in 
odi da Fučik v resnici ni bil obešen 
-az- temveč obglavljen.

Bravci se često vprašujejo, kako 
je bilo mogoče pisati Zapiske v ta- 

strahotnem okolju in s takim
za Optimizmom. Rokopisi namreč do

kazujejo, da jih jc napisala zares 
krepka roka, brez najmanjšega 

»vil ;strahu ter brez propravkov ali čr
na 'anja, v trenutkih ,ko se je krv- 
»ril Pik komaj ozrl stran. To jc Fučik 
;va Uspel napisati, ker je bilo v resni- 

ci doživeto, premišljeno, napisano 
ku spominu na zidove ječe, ker je 
Pio navdahnjeno od tisočev po- 

njf* ^lanstev in misli zaprtih tovarišev, 
Prekaljenih v trdih bojih, v trplje
nju.

Zapiski predstavljajo višek živ- 
tenja in borbe Julija Fučika, revo- 

1 'ucionarnega novinarja, člana Ko
munistične partije Češkoslovaške 
jn voditelja njenega CK v ilegali. 
Zato je v njih tudi toliko sile in 
Prepričanja. V njih srečujemo iz-
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1 ; le dozorevala v senci prve svetov-;td’
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laze polne mržnje do fašizma in 
do vojne.

Fučik pripada tisti generaciji, ki

Pe vojne. Njegov oče je bil dela
je v neki tovarni, ki ji izdelova- 
a orožje ; njegovi starejši bratje 
Pu so morali zapustiti šolske klo- 
1P ter oditi na bojišče. Zato je 
'Pržnja do vojne prišla pri Fučiku 
<e v zgodnji mladosti do takega 
JZraza. Toda v zapiskih srečujemo 
Udi optimistične besede ljubezni 

k'P življenja. In kdor je poznal Fu- 
L’ika ve, da je bil vedno nasmejan 
ju veder, da je bil prisoten tam, 
kjer se je bila borba za bodočnost 
uloveka, da je bil med brezposel
ni delavci, v tajnem gibanju o- 
jupirane domovine, v gestapovskih 
'ečah.

^ Zapiskih so izražene besede 
ju bežni do Sovjetske zveze. Fu- 
'l* je namreč odkril Sovjetsko 
'vezo na poti iskanja bodočnosti 
p človeštvo in to v času go so tam 

največjim zaletom izpolnjevali

V e

1 SO Z1V1

Ob 60-letnici rojstva 
češkega narodnega he
roja Julija Fučika
prve petletke in ko je bila Sovjet
ska zveza obkrožena od sovražnika. 
Pri tem odkritju Fučik ni bil sam. 
Z njim so bili delavci in najboljši 
predstavniki kulture kot n. pr. Ro- 
main Rolland, Henri Barbusse, 
Schaw, Ncxo, Brecht in drugi. V 
opisih obiskov v Kremlju, v go
rah Tagikistana, pri pastirjih v 
Srednji Aziji prikazuje Sovjetsko 
zvezo kot nepremagljivo trdnjavo 
miru in socializma.

Zapiski izpod vešal so poročilo 
o življenju enega izmed milijonov 
borcev, ki se žrtvujejo za to, da bi 
mi lahko živeli. V nismu, ki ga je 
napisal 28. marca 1943 v celici št. 
267 med drugim tako-le pravi :

«Ljubil sem naravo, sonce in ve
ter. Kako bi želel biti tisto, kar v 
njih živi : ptič ali oblak. Toda že 
leta živim kot korenina pod zem
ljo. Kot porumenela korenina, za
vita v temino. Toda iz nje raste 
drevo na zemlji... Ni mi žal niče
sar. To kar je bilo v mojih mo
čeh sem storil radevolje. Toda luč, 
luč sem ljubil in želel bi cveteti in 
umreti kot zrel sad. Na drevesu, 
ki smo ga mi vsadili in gojili, bo
do cvetele, rasle in umirale gene
racije novih ljudi, socialistične ge
neracije delavcev, pesnikov...».

Rodile so se nove generacije so
cialističnih ljudi in obrodilo je se
me Fučikovih besed. On v njih živi, 
zakaj njegova borba še ni dokon
čana, zakaj še veljajo njegove sod- 

o tem, kako delujejo krvniki 
in ubijalci. Ti so samo zamenjali 
svoja oblačila, toda njih roke so 
še vedno okrvavljene...

Fašizem ni še umrl in netilci no
vih vojn še vedno spletkarijo. Za
enkrat se zadovoljujejo s tem, da 
izpopolnjujejo svoje orožje zato da 
bi postalo učinkovite) ;. Tudi 
zato ostaja neokrnjena vrednost be
sed Julija Fučika o potrebi neneh
ne borbe proti vsem škodljivcem 
človeštva, za mir, za socialno pra
vičnost, proti sovraštvu in za lju
bezen, za človeka !

ZDENEK NOVAK

Partizanski pesnik 
Ivan Rob

9. februarja je minilo 20 let od dne
va, ko so fašisti ustrelili slovenske
ga partizanskega pesnika Ivana Ro
ba. Pesnik se je rodil v Trstu 17. 
avgusta 1908, živel in deloval pa je 
v Sloveniji. Na literarnem polju se 
je začel udejstvovati že tedaj, ko 
je obiskoval srednje šole. Prvo nje
govo večje delo je izšlo leta 1938. 
To je bila pesnitev po Jurčičevem 

romanu Deseti brat.
(Na gornji sliki : fašisti peljejo par- 

tizana-pesnika na strelišče)

Za osvoboditev 
španskih 
študentov

FRANCOSKI ŠTUDENTJE 
so na svoji vsedržavni skuj v 
ščini, ki je bila ta teden v 
Parizu, odobrili resolucijo, v 
kateri se zahteva takojšnja 
osvoboditev španskih študen
tov, ki so v ječi zaradi poli
tične aktivnosti in katere na
meravajo predati vojaškemu 
sodišču. Mednarodna Zveza 
študentov, ki je poslala po
zdravno brzojavko vsedržavni 
skupščini francoskih študen
tov, kakor tudi drugim sorod
nim organizacijam, pa poziva 
študente, naj zahtevajo od 
španskega pravosodnega mini
stra, naj ukrene vse potrebno 
za osvoboditev zaprtih štu
dentov.

oooooooooooooooooooooooooooo ooooooooooooooooooooooooooooooo

za uueilaviiev vseh dolosi 
zakona o slovenski šoli

Interpelacija poslanca 
Vidalija

Poslanec Vidali je tik pred za
ključkom parlamentarnega man
data naslovil ministru za javno šol
stvo interpelacijo, v kateri vprašu
je, ali omenjeni minister ne sma
tra za potrebno, da bi člen 9 za
kona 1012 končno stopil v veljavo.

Ta člen zadevnega zakona nam
reč obvezuje ministra za javno 
šolstvo, da določi v roku 6 mese
cev število stalnih mest za ose
bje, ki službuje na slovenskih šo
lah.

Minilo je več kot poldrugo leto 
odkar so določila zadevnega zako
na stopila v veljavo, toda sloven
ske šole so še vedno brez orga- 
nika, kar škoduje šolnikom in 
jemlje ugled šolskim ustanovam v 
deželi.

Poslanec Vidali je povabil mi
nistra za javno olstvo, naj se oseb
no zavzame za rešitev teh in dru
gih še nerešenih vprašanj. Dej
stvo je, da učenci slovenskih šol 
še vedno nimajo spričeval za le

tošnje šolsko leto ter potrebnih 
učbenikov. V zvezi s tem je naš 
poslanec opozoril ministra za šol
stvo, da je bil urad za šolstvo pri 
generalnem vladnem komisariatu 
v Trstu, ki je skrbel za izdajanje 
slovenskih učbenikov, že pred ča
som razpuščen in je vse njegovo 
delovanje prevzelo ministrstvo za 
javno šolstvo. Zato je vprašal mi
nistra : kakšne ukrepe je omenje
no ministrstvo sprejelo in ali se 
ne misli osebno zanimati za reši
tev teh vprašanj ?

Naši kraji in ljudje

Zadnji
barkovljanski

kralkohlačneži
Mislim, da se ne motim, da so bili 

zadnji kratkohlačneii v spodnji tria- 
Ski okolici prav Barkovljani. Zadnji 
barkovljanski kratkohlačnei je bil do
ma od Mrkočev in je umrl kako leto 
po prvi svetovni vojni.

Hlače so bile dvojne vrste: ene iz 
modrega platna, ki so jih nosili naši 
stari pri delu, druge pa iz črne tkani
ne ali svile, to pa so bile praznične 
hlače. Naše korenine so si obuvale 
škornje in niso nikdar poznale belih 
nogavic, druge pa si srečat vedno v no
gavicah.

Najzanimivejši barkovljanski kratko
hlačnei, ki je bil pravzaprav Gretar in 
ribič, je bil stric Tomaiek. Na njem 
je bilo vse majhno: on sam, njegove 
hlače, njegova barčica in njegovi vesli. 
Posebno ponosen je bil stric Tomaiek, 
če si ga vprašal, ali je res, da je go
voril z našim epikom Antonom Ašker

cem. In res je, da je prišel naš veliki 
epik prav nalašč v Barkovlje, da se 
pomeni s stricem Tomatkom, kako mu 
je bilo pri srcu, ko je videl pri konto- 
velskem pristanu, kako je vstal iz va
lov belooblečen menih, ki je začel ho
diti po vodi in kako se je spet pogrez
nil v morje, še predno je prišel do 
kraja. V enem izmed svojih zadnjih 
epik omenja Aškerc strica Tomaika 
in menihovo prikazen.

Stric Tomaiek je bil tudi znan kot 
nezmotljiv napovedovavec vremena. Ce 
si ga vprašal, kakšno bo vreme jutri, 
je stric Tomaiek tako prerokoval: «de 
ne ho pršou k'š’n šajon t'n uod Grade- 
ia, če ne potjegne "široko” t’n uod 
Kuapra, če bo pola biirja uod Vopčen 
al pej še bulše, . 1 bo zapihou sever 
t'n uod Proseka, znaš ti pitka muaja, 
de znamo jemet jiitre tilde lepo vre
me?»

Po takem salamenskem prerokova
nju in tolikih «če», nisi prav nič zgre
šil, če si drugi dan vzel deinik, ko si 
šel od doma.

ooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooo

Zavod »Borec44 za leto 1963
V zbirki «Viharni časi» bodo iz

šla sledeča dela: Gitica Jakopin: 
Devet fantov in eno dekle; Rudi Pu
šenjak : Spomini proletarca; Anton 
Milič : 22.000 km od Kragujevca do 
Kragujevca, I. del ; Stane Šušter
šič: Kovači lepših dni ; Aleksander 
VojinOvič: Beli bregovi Pohorja; A- 
lojz Ravbar : Iz viharnih dni ; Ka
tja Špur : Slepa v pregnanstvu, V

zbirki «Dokazi»: Stanko Petelin : 
Kronika Vojkove brigade ; Mile Pav
lin: V ognju in snegu ; Črtomir Šin
kovec : Oblaki nad sončno deželo ; 
Emil Sovdat : Tam, kjer teče bistra 
Zilja; Jože Peskar: Preko Dolomi
tov na Štajersko; Milko Štolfa : 
Med Briškimi griči je posijalo 
sonce.
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NA LJUBLJANSKI UNI
VERZI so 8. februarja pode- £
lili Prešernove študijske na
grade 49 študentom. Med na
grajenci je 11 slušateljev fi
lozofske fakultete, 3 pravne, 
4 ekonomske, 1 slušatelj fa
kultete za arhitekturo; osta
li nagrajenci so slušatelji fa
kultet za naravoslovje in te
hnologijo, za strojništvo, za 
medicino in biotehniko.

NA PREŠERNOV PRAZNIK 
so v Ljubljani proslavili de
setletnico zgraditve Nuklear
nega inštituta «Jožef Stefan». 
O razvoju, in delu našega a- 
tomskega inštituta sta sprego
vorila dr. Anton Moljk in ing. 
Lucijan Šinkovec. Razvoj in 
delo inštituta sta bila sprem
ljana e skioptičnimi slikami, 
prebrali pa so tudi pozdravno 
brzojavko Avda Huma.

Prvi začetki inštituta sega
jo v leto 1946, 8. februarja 
1953. leta pa je predsednik 
Slovenske akademije znano
sti in umetnosti, dr. Josip 
Vidmar, ob prisotnosti števil
nih gostov, svečano odprl no
vo glavno zgradbo, v kateri 
danes deluje nuklearni inšti
tut «Jožef Stefan».
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OD 28. JANUARJA DO 1. 
FEBRUARJA je bil v domu 
Elesa v Portorožu seminar 
Kluba študentov okraja Ko
per. Seminar je bil razdeljen 
v dva dela; v prvem delu so 
študentje obravnavali osnutke 
občinskih statutov, drugi del 
pa je bil posvečen gospodar
ski problematiki koprskega 
okraja.

Obravnava osnutkov občin
skih statutov je potekala ta
kole : najprej uvodno preda
vanje o pomenu občinskih sta
tutov in novi vlogi občin, dru
gi dan pa so študentje po sku
pinah obravnavali osnutke ob
činskih statutov (kolikor so 
jih pač dobili), in sicer: obal
no področje, zgornje podro
čje in goriško področje.

V PRILEPU (Jugoslavija) 
so sklenili, da bodo poleti v 
velikem marmornem kamno
lomu pripravili kiparski sim
pozij. Tako se bo kostanjevi- 
ški in portoroški «Formi Vi
vi» na skrajnem jugu sosedne 
države pridružila še tretja to
vrstna prireditev. Posebna ko
misija je že izdelala podro
ben program tega kiparskega 
simpozija, ki bo od 15. junija 
do 31. avgusta.

Za letos so se odločili, da 
bodo na kiparski simpozij v 
Prilep povabili le sedem do
mačih kiparjev, ki jih bodo 
izbrali po posvetovanju z Zve
zo likovnih umetnikov, oziro
ma na temelju prijav samih 
kiparjev.

SEMINAR italijanske kui- g 
ture v Kopru, ki se je pred £ 
kratkim zaključil, je imel ve- £ 
lik uspeh. Na njem so preda- q 
vali univerzitetni profesorji iz 5 
Padove, Rima, Barija, Benetk z 
in Trsta. Predavanj se je u- 5 
deležilo 70 italijanskih profe- £ 
sorjev in učiteljev iz Istre 5 
in 40 dijakov višjih šol. Ita- 5 
lijanski profesorji so ob pri- S 
liki koprskega seminarja pre- g 
davali tudi v Rovinju, Pulju ” 
in na Reki.

Ši-VEO-DlKM-iriM-illVE-MIVll-VHVlO-tf.
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S konferenc slovenskih komunistov
(Nadaljevanje z 2. strani) 

potrebno je, da se ga načrtno iz
vaja.

Tov. Sosič z Opčin je izrazil že
ljo, naj bi «Delo» prinašalo več po
ročil iz vse dežele. Priporočal je 
zlasti objavljanje poročil o življenju 
naših ljudi v Benečiji.

Stanka Hrovatin je obravnavala 
šolsko problematiko. Slovenski o- 
trok spada v slovensko šolo. Ta šo
la je uzakonjena, zato ni nobenega 
razloga, da bi jo kdor koli podce
njeval. Slovenska šola je pridobitev, 
ki jo je treba v polni meri upošte
vati. V nadaljevanju svojega izva
janja se je dotaknila tudi kulturne 
problematike. Poudarila je: potreb
no je, da prebrodimo sedanje mrt
vilo, skrajni čas je, da pride do 
rešitve osrednjih prosvetnih organi
zacij. Nobenega razloga ni, tako je 
poudarila, da ne bi enotno delovali 
na tem področju.

Tov. Škrk je obravnaval pred
vsem občinsko problematiko. Prika
zal je možnosti ki jih imajo občin
ske uprave. Poudaril pa je, da se 
diskriminacije proti Slovencem še 
vedno dogajajo. Izrecno je omenil 
kako je n .pr. prejšnji teden; po
krajinska uprava poslala v podeželj- 
ske občine proglas o ustanovitvi de
žele Furlanija-Julijska krajina sa
mo v italijanščini. Občinska upra
va v Nabrežini je odklonila ta le
pak in zahtevala od pokrajine, naj 
ga objavi tudi v slovenščini. Po
dobno se je zgodilo svoj čas tudi z 
lepaki, vojaškega okrožja. Ker je 
občinska uprava odklonila lepake 
samo v italijanščini, so vojaške o 
blasti poslale tudi lepake v sloven
ščini. Toda delovanje za obrambo 
in razvoj Slovencev prihaja do iz
raza tudi na drugih področjih. Tudi 
s prizadevanji za zagotovitev zapo
slitve domačinov na rodni zemlji 
spadajo v okvir borbe za zaščito 
in razvoj Slovencev, saj taka priza
devanja preprečujejo brezposelnost 
in emigracijo.

Tov. Gombač je govoril predvsem 
o problemih kmetijstva. Poudaril 
je, da kmetijstvo hira, da ljudje 
zapuščajo zemljo, ker jim ne nudi 
dovolj, da se zato vrste naših lju
di na deželi redčijo. Poudaril je, 
da novi zakon o deželi daje mož
nost za zaščito kmetijstva, kar je 
mogoče doseči zlasti s poživitvijo 
in razvojem zadružništva.

Tov. Sema, ki je v imenu vod
stva Federacije pozdravil konfe
renco je med drugim poudaril, da 
sc vsa Partija obvezuje, da bo po
svetila vso svojo skrb za razvoj 
slovenske narodne manjšine in da 
torej naloge borbe za pravice na
še manjšine niso le naloge sloven
skih marveč tudi italijanskih tova
rišev. Sporočil je, da bo na kandi
datni listi za eno izmed zbornic 
parlamenta, tudi slovenski tovariš.

Tov. Vidali je v svojem posegu 
v diskusijo razpravljal o raznih 
političnih vprašanjih. Med drugim 
je razpravljal o stališčih, ki jih 
imajo glede slovenske narodne 
manjšine razne italijanske stran
ke. Ožigosal je stališča tistih 
strank, ki izvajajo protislovensko 
politiko in stališča tistih, ki me
nijo, da je treba slovensko narod
no manjšino asimilirati. Poudaril 
je, da komunisti odločno zavrača
mo sleherno asimilacijsko tenden
co in da se dosledno zavzemamo 
za popolno enakopravnost ter za 
neovirani razvoj slovenske skup
nosti, ki prebiva v okviru italijan
ske republike.

Konferenca tovarišev 
iz goriške pokrajine

Tovariši iz goriške pokrajine so 
v nedeljo imeli svojo prvo kon
ferenco v Doberdoou. Poleg šte
vilnih slovenskih tovarišev iz raz
nih krajev pokrajine, so za to pri
liko prišli v Doberdob tudi vodi
telji goriške federacije; sekretar 
Marini, poslanec Franco, tajnik 
Delavske zbornice Bergomas, Ma
rija Selič in drugi.

Iz referata, ki ga je imel tov. Mi- 
ladin Cerne na konferenci v Do
berdobu povzemamo naslednje : 

Komunistično gibanje v naši de
želi je bilo vedno enotno. V vseh 
časih so v tem gibanju delovali 
skupno italijanski in slovenski to
variši. Enotna borba Slovencev in 
Italijanov je danes še bolj po
membna. Pred kratkim je bil spre
jet zakon o deželi s posebnim sta
tutom. Toda ta zakon ni tak, kakr
šnega smo si želeli in ga tudi pri
čakovali. Ta zakon ne daje sloven
ski manjšini tistih pravic, ki bi jih 
moral dati in ki so nujno potrebne 
za njen neovirani razvoj. Krščan
ska demokracija teži za tem, da 
bi se slovenska narodna manjšina 
v naši deželi asimilirala in da bi 
postopoma izginila. Po krivdi te 
stranke in seveda tistih sil, ki jo 
podpirajo, je tudi zakon o avto
nomni deželi tako pomanjkljiv in 
ne ščiti slovenske narodne manj
šine v taki meri kot je to potreb
no. Politika Krščanske demokraci
je je nacionalistična in daje po
tuho revanšistom in fašistom. Za
to pa je v Gorici še vedno tako moč
na MSI. Komunistična partija I- 
talije ima do vprašanja slovenske 
narodne manjšine zelo jasna stali
šča. To je izraženo tudi v doku
mentu o slovenski narodni manj
šini, ki je bil objavljen leta 1961 
in poudarjeno tudi v tezah X. kon
gresa KPI. Sicer pa se jasna nače
la KPI najbolj prepričljivo odra
žajo v vsakdanji borbi, ki jo vodi
jo komunisti

Tov. Černe
o zahtevah komunistov

Tov. Cerne je za tem konkretno 
navedel zahteve komunistov. Med 
drugim je poudaril, da se morajo 
izvajati ustavna določila, ki se ti
čejo narodnih manjšin, da se mo
ra v krajih pokrajine, kjer živi 
slovenska manjšina, izvajati dvo
jezičnost, da se morajo izvajati vsa 
določila, ki izhajajo iz zakona za 
slovensko šolo, da se morajo vr
niti prvotne oblike slovenskim 
priimkom, da se mora odpraviti 
sleherna diskriminacija itd. Med 
drugim je govornik poudaril, da 
mora tudi tržaški radio odgovar
jati obstoječi stvarnosti in da se 
mora napraviti konec dvoumnosti.

Govorni! se je nato zavzel za po
živitev kulturnega delovanja med 
Slovenci. Poudaril je, da brez kul
turnega delovanja ni mogoče pri
čakovati razvoja narodne skupno
sti.

V nadaljevanju referata je tov. 
Cerne poudaril, da je nedopustno 
izrivanje slovenske šole iz goriške 
mesta na periferijo. Konkretno je 
ožigosal načrte, po katerih naj bi 
sedanje slovenske šole prenesli na 
obrobne Stražice. Prav tako je zah
teval, naj ustanova Ente Tre Ve
nezie preneha izvajati protisloven
sko in raznarodovalno politiko. 
Nato pa je obravnaval razna kon
kretna vprašanja s področja komu
nalne politike. V svojem referatu 
se je dotaknil tudi vprašanja širje
nja Partije v slovenskih vaseh. 
Poudaril je, da moramo v tem po
gledu še mnogo narediti. Omenil 
je tudi bližnje parlamentarne vo
litve in dejal, da bo tokrat lahko 
izvoljen eden izmed slovenskih kan
didatov na listi KPI v parlament. 
Poudaril je, da hoče KPI s tem do
kazati svoj tradicionalni internacio- 
nalizcm. Zato pa se postavlja na
loga pred slovenske volivce, da 
oddajo svoj glas za listo in kan
didate KPI.

Dober del svojega referata je go
vornik posvetil politiki, ki jo vo
di v Gorici takoimenovana Sfili
goj eva skupina. Ožigosal je delo
vanje te skupine in poudaril, da 
ta politika ni v korist slovenski 
narodni manjšini, saj ni nič dru
gega kot izraz politike protisloven
ske Krščanske demokracije. In te
ga bi se morali Slovenci v polni 
meri zavedati.

Na koncu svojega referata pa 
je tovariš Cerne razpravljal tudi 
o vlogi in pofnenu tiska. Poudaril 
je, da je naloga slovenskih ko
munistov, da močno razširijo ko
munistični tisk, zlasti «Delo», ki 
je glasilo KPI za slovensko na
rodno manjšino v Italiji.

Diskusija 
goriških tovarišev

Po referatu se je razvila zelo 
plodna in razgibana diskusija, v 
katero so posegli tudi italijanski 
tovariši. Tako je n. pr. tov. Bergo
mas govoril o zadržanju Sfiligoja. 
Med drugim je poudaril, da Sfili
goj govori eno v občinskem svetu, 
drugo pa po slovenskih vaseh. Pou
daril je tudi, da ni pravilno me
niti, da so vsi volivci in pristaši 
goriške SDZ strinjajo s Sfiligojevo 
politiko. Dejal je, da so v vrstah te 
politične skupine tudi naprednej
ši elementi in da je treba to upo
števati. Zlasti mlajše generacije 
so mnogo dovzetne j še za napred
nejše ideje. Na koncu je tov. Ber
gomas naglasil potrebo po vpisu 
slovenskih delavcev v CGIL in pou
daril, da za slovenskega delavca 
ne more biti mesta v nacionali- 
čni demokristjanski sindikalni or
ganizaciji CISL.

Tov. Jarc iz Doberdoba je pou
daril, da slovenska manjšina v na
ši deželi ne sme biti izolirana, tem
več mora biti tesno povezana z na
prednimi italijanskimi silami in z 
matičnim narodom. Na naše pro
bleme ne smemo gledati samo z 
vidika obrambe. Te probleme mo
ramo povezovati z vprašanjem 
splošnega razvoja v državi.

Tov. Pahor iz Tržiča (član Ko
munistične mladine) je govoril o 
mladinskih vprašanjih. Poudaril je, 
da je potrebno večje sodelovanje 
zlasti med slovensko mladino treh 
obmejnih pokrajin. Tesnejši stiki 
s tržaško mladino so koristni in 
potrebni. Priporočal je, naj bi or
ganizirali čimveč izletov tudi v 
kraje, kjer živijo beneški Slovenci.

Tov. Pahor, občinski svetovavec 
doberdobske občine je obravnaval 
občinsko problematiko. Konkretno 
je naštel vrsto diskriminacij proti 
Slovencem. Med drugim je podčr
tal, kako nadrejene oblasti onemo
gočajo dvojezičnost. V doberdob- 
ski občini ne dovolijo postaviti dvo
jezičnih napisov, kar je v navzkri
žju z republiško ustavo.

Poslanec Franco iz Tržiča je pou
darjal, kako je borba za obrambo 
manjšin tesno povezana s splošno 
borbo delavskega razreda. Obšir
neje je razložil, kako KPI tolmači 
pravice slovenske manjšine in ka
ko se konkretno zavzema za uve
ljavitev teh pravic. Poudaril je, da 
je torba za pravice slovenske manj
šine ne le borba Slovencev temveč 
vseh komunistov. Podčrtal je tudi 
potrebo, da se vrste komunistov 
v slovenskih krajih goriške pokra
jine še nadalje razširijo in učvr
stijo.

Tov. Battello (član vodstva go
riške federacije KPI) je poudaril, 
da to samo socializem lahko do
končno rešil tudi narodnostna vpra
šanja. Zato pa je potrebno, da se 
borba za zmago socializma vse
stransko razširi in učvrsti. Pou
daril jc, da se v borbi za narodno
stne pravice ne sme pozabljati na 
razredno borbo. Podčrtal je, da se 
goriška SDZ zadovoljuje z drobti
nicami, z obljubami demokristja
nov in z nepomembnimi realizaci
jami, dočim pozablja na splošna 
vprašanja. V končni analizi Sfili
goj e va skupina podpira prav tiste, 
ki bi hoteli doseči asimilacijo Slo
vencev.

Sekretar federacije, tov. Marini, 
se je v zaključnem nagovoru zav
zel zlasti za organizacijsko učvr
stitev Partije. Tovariše je povabil, 
naj z vnemo delujejo za razširje
nje Partije in zato, da se ho KPI 
še bolj uveljavila na bližnjih par
lamentarnih volitvah.

S seje pokrajinskega sveta v Trstu

enakopravnost Slovenec«
Na seji tržaškega pokrajinskega 

sveta, ki je bila v torek, je demokri- 
stjanka uprava še enkrat pokazala, 
kako pojmuje pravice Slovencev. 
Naš svetovavec Colli je v imenu 
komunistične skupine predlagal, naj 
bi pokrajinska uprava poskrbela za 
izdajo brošure z opisom dežele tudi 
v slovenskem jeziku. (Ta brošura 
je namenjena šolski mladini). Na 
to vprašanje je pokrajinski pred
sednik odgovoril, da gre za državni 
zakon in da zato pokrajina ni pri
stojna za sprejemanje takih skle
pov. Dodal je, da to ni niti potreb
no, ker Slovenci itak razumejo ita
lijanščino. (Pokrajinski predsednik 
je namreč demokristjan!).

Ker so komunistični svetovavci 
protestirali proti temu, in ker so 
se sklicevali na določila 3. člena 
deželnega zakona, ki pravi, da ,-t 
priznava enakopravnost Slovencem, 
so demokristjanski svetovavci vzro
jili trdeč : «Tu smo v Italiji!».

Ko je svetovavec tov. Sema oči
tal demokristjanom, da kljub temu 
vabijo Slovence, naj glasujejo za 
njihovo stranko, mu je demokri
stjanski svetovavec Visintlni odgo
voril, da je to povsem naravno.

Tako, torej demokristjani poj
muje pravice Slovencev !

Prihodnja številka «Dela» 
bo izšla 8. marca. V njej bo 
med drugim ena stran po
svečena mednarodnemu praz
niku žena.

Zmaga kovinarjev
Po osmih mesecih borbe in po 

40 dneh stavke so kovinarji prisi
lili industrijce na popustitev. V po
nedeljek dopoldne so po 12 zapo
rednih urah podpisali pogodbo za
privatna podjetja.

Podpisana pogodba določa nove 
delovne odnose in daje sindikatom 
večje pristojnosti. V glavnem je po-

ooooooooooooooooooooooooooooo

Prispevki za «Delo»
Tov. Marčela Malalan iz Lonje- 

vja je darovala v tiskovni sklad 
«Dela» 400 lir.

Udeleženci konference slovenskih 
komunistov, ki je bila v nedeljo v 
Doberdobu, so prispevali 12.460 lir 
v tiskovni sklad «Dela».

V počastitev spomina dragega 
očeta darujeta tov. Marija Cesar - 
Jagoda in Gino Fon 1000 lir za 
«Delo».

Vsem darovavcem naj lepša hvala!

Sožalja

godba enaka tisti, ki so jo podpi 
sala podjetja z državno udeležba 
zlasti kar se tiče temeljnih točti 

Tajništvo CGIL je izrazilo vsem 
kovinarjem Italije, FIOM in dnj 
gim sindikalnim organizacijam hvfl 
ležnost in priznanje zaradi dose 
Ženih rezultatov in poudarilo, dj 
jc šlo za najdaljšo in najtršo siij 
dikalno borbo v povojnem času 
vsej Evropi s smotri in rezultati 
ki so sorazmerni z velikimi žrM 
mi, ki so bile potrebne.

Čestitke
Tovarišema Slavi in Karlu L1 

vrenčiču iz Doberdoba se je rodil 
ljubka hčerka, kateri so dali im1' 
Katja. «Delo» iskreno čestita!

Tov. Pina Colja funkcionarka f( 
deracije KPI v Trstu, je pred kra 
kim slavila 60-letnico rojstva. Tur 
«Delo» ji iskreno čestita !

Parlament
(Nadaljevanje s 1. strani)

partje glede učinkovite borbe pro1 
naraščanju draginje.

V zvezi s politiko do tu živ. 
slovenske narodnostne manjši: 
pa se vlada levega centra v nič 
mer ni oddaljila od tradicionar 
linije prejšnjih vlad. To je bilo rr 
vidno iz samega stališča vlade >! 
parlamentarne večine ob prih* 
razprave o statutu dežele Furiai} 
je-Julijske krajine, ko so KD 1 
njeni zavezniki zavrnili vse pr» 
loge Komunistične partije v zv» 
s pravicami Slovencev, ki živijo 
naši deželi.

Zaključek, ki ga je treba iz tež 
povleči, je en sam. Nasproti
ranemu levemu centru, KI še jez

Tov. Cesar
Umrl je tov. 

m Anton Cesar, oče JI naše požrtvovalne 
sodelavke tov. Ja- 

M gode. Pokojni je 
M 45 let delal v tr- 

žaški Tovarni 
istrojev. Bil je za- 
iveden delavec in 
J svojemu narodu 
I je ostal neomaj- 
Tno zvest do po j slednja diha.

Med vojno je 
"sodeloval s osvo 

bodilnim gibanjem.
Naj mu bo lahko domača gruda, 

žalujoči pa naj prejmejo izraze
našega sožalja.

* * *

Umrl je tovariš Angel Černigoj iz 
Podlonjerja. Žalujočim svojcem iz
rekajo sožalje : sekcija KP-Podlo- 
njer, prosvetno družtvo «Zvezda» in 
«Delo».

* * *

Umrla je soproga openskega 
zdravnika dr. Milana Starca. Tudi 
«Delo» izraža dr. Starcu in žalujo 
čim sorodnikom svoje globoko so
žalje.

v kolikor KD postavlja vprašan, 
svoje nadoblasti nad vse drugo J 
celo odrekel svojemu lastnemu pf; 
gramu, treba postaviti močno ene 
no gibanje, ki bo dobilo svojci 
izraza v široki in odločni borbi 
uveljavitev tako splošnih kot . 
sebnih zahtev vseh delovnih sloj 
ter resnično preusmeritev na le’ 

Ce je bilo od strani vlade levC 
centra storjeno kaj pozitivnega 
je bil napravljen kak korak nap*1 
(odobritev posebnega statuta za 1 
šo deželo, nacionalizacija elektf1 
nega monopola, vse to s svoji' 
znanimi napakami ter omejit' 
mi), gre za to hvala borbi ljuds» 
množic, h kateri so komunisti 
lej prispevali v odločilni obliki. ’ 
radi tega predstavljata borba 
akcijska enotnost edini izhod, C 
ni predpogoj nekega dejanski 
obrata na levo. In iz tega izb* 
tudi naša obveznost, da v teku s' 
rajšnje predvolivne kampanje oV, 
pimo Komunistično partijo, s 
mer se bodo zmanjšali glasovi 
prid KD in bo ta tako plačala 
svojo, ljudskim interesom izreč 
nasprotno politiko, ki jo je ved 
vodila.

ZAHVALA — Ob težki izg1 
ljubljenega očeta in nonota Ant* 
Cesar se toplo zahvaljujemo vs< 
ki so z nami sočustvovali, vs* 
ki so dragega pokojnika spret* 
na njegovi zadnji poti in vsem, 
so na kakršen koli način poča»' 
njegov spomin.

Družine : .
Cesar, Tavčar, Danieli, «

DELO 
glasilo KPI 

za slovensko narodno manjšine 
Izhaja vsak petek 

Urejuje uredniški odbor 
Politični direktor: Marija Bet 
netič - Odgovorni urednik : At* 
ton Mirko Kapelj - Uredništv« 
in uprava : Trst, ul. Capitolina 

telef. 44-046/44-047.
Tiska: Tipografia Riva - Trsi 

ul. Torrebianca 12. 
Celoletna naročnina 1300 lir, p0’’ 
letna 700 lir. Poštni tekoči & 

kovni račun št. 11/7000. 
Cena oglasov po dogovoru


